
شهروند| س��خنگوی دولت روز گذشته، بار دیگر 
برداش��ت 1/4 میلیارد دلار از صندوق توس��عه ملی را 
غیرواقعی و نادرست دانست و گفت: اطلاعات دوستانی 
که این موضوع را مطرح کرده اند، ضعیف است و باید از 

مردم عذرخواهی کنند.  
به نظر می رسد اشاره محمدباقر نوبخت به سخنان 
منتشر شده از قول احمد توکلی نماینده مردم تهران 
در مجلس شورای اسلامی است که روز گذشته تیتر 
یک روزنامه منتقد دولت بوده اس��ت.  احمد توکلی از 
دولت خواس��ته بود که به دلیل انکار سخنگوی دولت 
در موض��وع برداش��ت از صن��دوق عذرخواهی کند.  
این روزنامه که توس��ط مدیران س��ابق دولت محمود 
احمدی نژاد اداره می شود پیش از این نیز در چند نوبت 
به موضوع برداشت غیرقانونی دولت از صندوق توسعه 

ملی پرداخته بود. 
سخنگوی دولت روز گذشته در تکذیب این اتهامات 
گف��ت:  مگر می ش��ود 4/1 میلی��ارد دلار از صندوقی 
برداشت کرد که زیر نظر هیأت امنایی متشکل از سه 
قوه اداره می شود، مجلس در این صندوق نماینده دارد 
و اتفاقا این نماینده، حق رأی دارد.  همیشه نمایندگان 
مجلس در ش��وراها به صورت ناظر عمل می کنند اما 
در صندوق توس��عه ملی حق رأی دارند، دادستان کل 
کشور هم حضور دارد، مگر می شود این رقم از صندوق 
برداش��ت ش��ود و بعد با قاطعیت بگوییم که برداشت 

نکرده ایم. 

محمدباقر نوبخت همچنین گفته است:  فرض کنیم 
که نیاز به برداشت داریم، آن وقت اجازه خواهیم گرفت 
همچنان که رهبر معظم انقلاب اسلامی برای آب های 
م��رزی، این اجازه را دادند که س��الی 2 میلی��ارد دلار 
سرمایه گذاری کنیم، مگر می شود 4/1 میلیارد دلار از 

صندوق توسعه ملی برداشت شده باشد؟ 
س��خنگوی دولت در این اظهارات از همه رسانه ها 
و دوس��تانی که بر پایه یک گزارش غیرقطعی و اولیه، 

چنین مطلبی را بیان کردند، خواس��ت تا اسنادشان 
را ارایه کنند تا به گفت��ه او »آن وقت ببینیم به خاطر 
تش��ویش اذه��ان عمومی چه کس��ی بای��د از ملت 

عذرخواهی کند.«
او همچنین گفته است: 10هزارمیلیارد تومان کل 
عدد ب��ود، 26 درصد مربوط به صندوق توس��عه ملی 
اس��ت، 2 درصد مربوط به عیدانه است که دولت قبل 
عیدی داد حالا م��ا در حال بازگردان��دن آن بدهی به 

خزانه هستیم، 14/5درصد شرکت نفت برداشت کرد 
و بقیه هم ریالی شد که به خزانه آمد.  وی خاطرنشان 
کرد:  آن مبلغی که به حس��اب ما آمد هم به طرح های 
عمرانی اختصاص یافت و سرمایه گذاری انجام شد تا 

بتوانیم رشد اقتصادی را فراهم کنیم. 
سخنگوی دولت درباره حساب سازی هم گفت:  این 
هم حرف نادرستی اس��ت، ما دقیقا 4/1میلیارد دلار 
فرآورده های نفتی فروختیم و بان��ک مرکزی به ازای 
این مقدار فروش با اجازه قانونی، معادل آن را به حساب 
خزانه واریز کرد، اتفاقا به حساب صندوق هم ریخت، 
دیوان محاس��بات نیز در گزارشش همین را بیان کرد 
که دولت ای��ن 4/1میلیارد دلار را ک��ه از محل فروش 

فرآورده های نفتی بود  ،  به ریال تبدیل کرد. 
معاون رئیس جمهوری همچنین تصریح کرد:  سوالم 
این اس��ت در این شرایطی که دش��من از جهتی ما را 
تحریم کرده و مایل نیست از منابع نفتی حتی آنهایی را 
که فروختیم ، استفاده کنیم، با همه این مصائب، دولت 
با تدبی��ر عمل می کند، عده ای از دوس��تان هم به این 
ترتیب عمل می کنند که من برایشان آرزوی موفقیت 
می کنم، دوستان منصفی هستند اطلاعاتشان ضعیف 
است. سخنگوی دولت همچنین در شبکه خبر سیما 
گفت:  کسانی که این صحبت ها را مطرح کرده اند، باید 
از دولت و ملت عذرخواهی  کنند.  با  شناختی که من از 
دولت دارم، می دانم که دولت آنها را می بخشد، اما مردم 

را نمی دانم. 

گپروی خط خبر

درحالی که این روزها علی لاریجانی، رئیس مجلس 
ش��ورای اسلامی، مشغول س��فرهای منطقه ای است، 
حامیانش به دنبال تشکیل حزب و جبهه ای با محوریت 
او هستند. لاریجانی البته شخصا درخصوص راه اندازی 
حزب یا جبهه ای با پدرخواندگی خود تأیید یا تکذیب 
نکرده و به س��کوت بس��نده کرده اس��ت. ب��ا این حال 
صحبت های اطرافیان و نزدیکان او ازجمله کاظم جلالی 
خب��ر از راه اندازی حزبی جدید ب��ا محوریت لاریجانی 

می دهد. 
در همین راستا، ابراهیم نکو، یکی از اعضای فراکسیون 
رهروان ولایت مجلس خبر راه اندازی حزب لاریجانی را 
تأیید کرد. او البته گفته است که حزب جدید با محوریت 
رئیس مجلس بیشتر قرار است تا با مدیریت پشت پرده 
آقای لاریجانی باشد. پیگیری امور درواقع با آقای جلالی 
و دوستانشان اس��ت که تلاش می کنند حزبی فراگیر 

برای مجلس دهم تشکیل دهند.
او همچنین ب��ه ایلنا توضیح داد: هن��وز خط فکری 
رهروان و این که در چه قالبی می خواهند حرکت کنند 
تا طرفدارانی برای خودش��ان جذب کنند، مش��خص 
نیست مثلا این که لیس��تی که به مجلس خواهد داد، 
موفق می ش��ود یا خیر؟ این موضوع به دلیل ضعف این 

فراکسیون اس��ت و فکر می کنم حزبی که قرار است با 
محوریت آقای لاریجانی تأسیس شود نیز به سرنوشت 

فراکسیون رهروان دچار بشود.
گویا حزب جدید لاریجانی قرار نیست که اصولگرایان 
را زیرمجموعه خودش ق��رار دهد چراکه نکو در همین 
راستا گفته است: این اتفاق نخواهد افتاد که اصولگرایان 
را زیرمجموعه خودش قرار دهد و این که اینها خودشان 
را اصولگرا بدانند و با واکنش اصولگرایان مجلس مواجه 
نشوند، تردید دارم. زیرا حزب با فراکسیون فرق می کند. 
در حزب اگر کسی مدعی باشد که اصولگرا است، خود 

اصولگرا و  ازجمله اصولگرایان مجلس خواهند بود.
حزب یا جبهه؟

در س��وی دیگر ماجرا هم برخی دیگ��ر از اعضای 
فراکسیون رهروان ولایت تشکیل حزب با حمایت 

لاریجان��ی را رد می کنن��د. صفر نعیم��ی رز، عضو 
ش��ورای مرکزی فراکس��یون اصولگرای��ان رهروان 
ولایت از تصمیمات تازه فراکس��یون متبوعش خبر 
داده و به ایسکانیوز گفته اس��ت که پیش از این قرار 
بود حزب رهروان ولایت تش��کیل شود، اما به دلیل 
وجود برخی محدودیت ها برای اعضا، قرار است این 
جریان سیاس��ی در قالب جبهه فعالیت خود را آغاز 
کند. او همچنین درخص��وص برخی اخبار مبنی بر 
مالکیت لاریجان��ی بر جبهه ره��روان ولایت اذعان 
داشت: این که می گویند جبهه رهروان ولایت متعلق 
به لاریجانی است، صحت ندارد و ایشان فقط حامی 
جبهه هس��تند. برخی اخبار حاکی از این است که 
تغییر تصمیم اعضای فراکس��یون ره��روان ولایت 
برای تش��کیل ح��زب، پیرام��ون فرمایش حضرت 

امام خمینی)س( بوده اس��ت. بنیانگ��ذار جمهوری 
اسلامی خطاب به پاس��داران تأکید داشتند که این 

قشر در فعالیت های حزبی ورود نکنند.
حامیان لاریجانی

اما انتش��ار همین حد از اخبار در فضای رسانه ها 
واکنش ه��ای مختلفی هم از س��وی اصولگرایان در 
پی داشته است. حس��ین فدایی، دبیرکل جمعیت 
ایثارگران، در گفت وگویی با ایلنا از تشکیل جلسه ای 
با رهروان ولایت خبر داده و گفته، در رابطه با وحدت 
با رئیس قوه مقننه جلس��ه ای داشته ایم و دیدگاه ها 
را مطرح کردیم و مورد قبول ایش��ان قرار گرفت. او با 
اعلام حمایت این جمعیت از تش��کیل این حزب یا 
جبهه به ایلنا گفت: ما از همه ظرفیت های پیش آمده 
بین نیروهای انقلابی استفاده می کنیم و آنها را مثبت 
ارزیابی می کنیم و همیشه به همه سلایق این توصیه 
را کرده ایم که مبنای فعالیت آنها در چارچوب باور ها و 

گفتمان انقلاب اسلامی باشد.
اما به هرح��ال آنچه مس��لم اس��ت این که تحت 
عنوان حزب یا جبهه فرقی نمی کند چراکه حامیان 
لاریجانی زیر لوای وی تصمیم به فعالیت های جدی 
برای انتخابات آتی مجلس شورای اسلامی گرفته اند. 

 خبرهای جدید
 از تشکیل حزب لاریجانی
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قائم مقام دبیرکل جبهه پیروان: 

 اکثریت اصولگرایان
 از احمدی نژاد حمایت نمی کنند

محمود  اخیر  س��فر 
احمدی ن��ژاد، رئی��س 
دول��ت نه��م و ده��م 
ب��ه کاش��ان و برخ��ی 
دیدارهای��ش ب��ا مردم 
اخی��رش  س��خنان  و 

درخص��وص ش��رط بازگش��ت ب��ه سیاس��ت، 
نشانه های جدیدی از قصد بازگشت او به عرصه 
سیاسی کش��ور تلقی می شود. نش��انه هایی که 
محس��ن کوهکن، نماین��ده اصولگرای مجلس 
هشتم آنها را درست می داند. با این حال کوهکن 
معتقد است که بازگشت احمدی نژاد به عرصه 
سیاس��ی مورد حمای��ت اکثری��ت اصولگرایان 
نخواه��د بود و ای��ن را می توان از جلس��اتی که 
احمدی ن��ژاد از اصولگرای��ان دع��وت می کند، 
مشاهده کرد. مشروح گفت و گوی »شهروند« با 

این نماینده سابق مجلس در پی می آید: 
فکر می کنید که با توجه به اخباری که از 
احمدی نژاد این روزها درخصوص سفرها و 
جلساتش با طیف های مختلف اصولگرایی 
به گ�وش می رس�د، او قصد بازگش�ت به 

عرصه سیاسی کشور را دارد؟ 
حقیقت این اس��ت که احمدی نژاد دوس��ت 
دارد به عن��وان س��وژه رس��انه ها ق��رار بگیرد و 
او ب��ه پرداخته ش��ود. از طرفی ه��م به صورت 
طبیعی اگر کس��ی که رئیس جمه��وری بوده، 
تصمیم بگیرد فعالیت سیاس��ی در چهارچوب 
قوانین انجام ده��د منعی برایش وج��ود ندارد 
و اتفاق خاص��ی هم برایش نمی افت��د. بنابراین 
نه می ش��ود کس��ی را منع ک��رد و ن��ه این که 
معادلات نظ��ام جمهوری اس��لامی را می تواند 
به هم بری��زد. اما الان دو دس��ته ه��م از این که 
ن��ام احمدی نژاد دوباره مطرح ش��ود، بدش��ان 
نمی آید؛ دس��ته اول اصلاح طلبانی هستند که 
می خواهند احمدی ن��ژاد را به عن��وان نماینده 
چهره اصولگرایان مطرح کنن��د. در صورتی که 
او نه در دوره اول کاندیدای اصولگرایان بود و هم 
این که آقای مشایی، مشاور اعظم، او بارها گفته 
که احمدی نژاد اصولگرا نیس��ت. دسته دوم هم 
کسانی اند که به بازگشت احمدی نژاد به عرصه 
سیاسی تمایل دارند و می خواهند احمدی نژاد را 

وادار به حضور دوباره کنند. 
با ای�ن ش�رایط فک�ر می کنید ک�ه اگر 
احمدی ن�ژاد بازگ�ردد، در چ�ه قال�ب و 

جایگاهی بخواهد فعالیت کند؟
طبیعی است که برای فعالیت های او چالشی 
به وجود بیای��د. اول این که چه ط��ور به صورت 
طبیعی فردی که هشت س��ال معتق��د نبود که 
فعالیت ها در قالب تشکل ها منسجم شود، الان 
چه طور می خواهد فعالیت کند؟ و او باید به این 
سوال پاسخگو باشد. از طرفی اگر او بخواهد برای 
انتخابات مجلس فعالیت کن��د یعنی جمعی را 
برای فرس��تادن به مجلس هدایت کند که این 
روش قبلا در دور ششم تجربه شد. احمدی نژاد 
که شخصا وارد انتخابات نخواهد شد اما ممکن 
است افرادی را برای این کار هدایت کند که آن 
هم باید دید سرنوشت کاندیداهایش در کجا رقم 

می خورد؟ در تهران یا در شهرستان ها؟
بخش�ی از تحلیل هدایت جمع�ی  برای 
انتخابات مجلس یازدهم شورای اسلامی، 
می توان�د تصمی�م ب�ه بازگش�ت دوباره 
احمدی نژاد به قدرت از طریق نمایندگانش 

در مجلس باشد. آیا این را قبول دارید؟
آرزو بر جوانان عیب نیس��ت ولی از نیت افراد 
خب��ر نداری��م.  درنهایت ما کس��ی را از فعالیت 

نمی توانیم منع کنیم.
آی�ا بازگش�ت مج�دد احمدی ن�ژاد ب�ا 
اس�تقبال و حمای�ت اصولگرای�ان مواجه 
خواهد ش�د و اگ�ر اصولگرای�ان راضی به 
حمایت از او نش�وند، به تنهایی می تواند، 

برنامه هایش را پیش ببرد؟
آقای احمدی نژاد چندین بار از دوستان سابق 
و اصولگرایان برای حضور در جلس��اتش دعوت 
کرده ک��ه با عدم همکاری دوس��تان س��ابقش 
مواجه شده است. ما نسبت به فعالیت های او نه 
حساس��یت منفی و نه مثبت داریم. اما طبیعی 
اس��ت، کس��ی که چن��د دوره رئیس جمهوری 
بوده با کس��انی همچنان همکاری داشته باشد 
و اتفاقا کس��انی که بخش سیاس��ی و فرهنگی 
برایشان اولویت نیس��ت، از او حمایت می کنند. 
اما برای کس��انی که مبنای فکری دارند، پاسخ 
منفی است. مثلا این که عضویت او در جمعیت 
ایثارگران لغو ش��ده است اما لغو عضویت به این 
معنا نیست که اگر بیاید هیچ کسی از او حمایت 
نمی کند. بنابراین مسلم اس��ت که اصولگرایان 
انتقادهای جدی بر او دارند و معتقد هم نیستند 
که هر کاری که در دوره هشت س��ال انجام داده 

همه درست بوده.
اگ�ر احمدی نژاد ق�ول رفع ای�رادات را 
بده�د، اصولگرای�ان ب�ه او اعتم�اد و از او 

حمایت خواهند کرد؟
مس��أله این اس��ت ایراداتی ک��ه اصولگرایان 
دارند، آن قدر جدی اس��ت که اگ��ر احمدی نژاد 
یک بار دیگر ه��م رئیس جمهوری ش��ود، بر او 
وارد اس��ت و آنها را تکرار می کنن��د. با این حال 
انصاف حکم می کن��د که نباید چش��م بر روی 
خدمات او هم بس��ت. بعضی کارهای��ی که در 
کشور انجام ش��ده می بینید که در هیچ دولتی 
 به آن جدیت و دویدن نبوده و آمار و ارقام این را

 ثابت می کند. 

دستور رئیس جمهوری برای احیای 
سازمان مدیریت و برنامه ریزی

رئیس جمهوری، مصوبه ش��ورای عالی اداری 
مبنی بر احیای سازمان مدیریت و برنامه ریزی با 

ساختار جدید را ابلاغ کرد.
به گزارش ایرنا،  براس��اس این مصوبه، سازمان 
مدیریت و برنام��ه ریزی موظف اس��ت اقدامات 
لازم از جمله تهیه و تنظیم شرح وظایف و ساختار 
سازمانی را به عمل آورد تا تصویب ساختار جدید، 

ساختار مورد عمل معتبر است.
دستور رئیس جمهوری به شرح زیر است:

ش��ورای عال��ی اداری در یکص��د و ش��صت و 
هش��تمین جلس��ه م��ورخ 1393/9/12 بنا به 
پیشنهاد معاونت برنامه ریزی و نظارت راهبردی 
رئیس جمهور و تایید رئی��س جمهور به منظور 
ایجاد وحدت مدیریت و انسجام و یکپارچه سازی 
س��اختار س��ازمانی لازم، در اجرای اصول 126 و 
124 قانون اساسی جمهوری اسلامی ایران و در 
راستای فراهم آوردن اقتضائات راهبردی توسعه 
کشور، طراحی زیر ساخت ها و رصد توسعه پایدار 
و متوازن، با احیا و تشکیل سازمان مدیریت و برنامه 
ریزی کشور و استان ها موافقت نمود که به شرح 
تصویب نامه پیوس��ت)ممهور به مهر دبیرخانه 

شورای عالی اداری( برای اجرا ابلاغ می شود.
س��ازمان مدیریت و برنامه ریزی کشور موظف 
است در اجرای این مصوبه اقدامات لازم از جمله 
تهیه و تنظیم شرح وظایف و ساختار سازمانی را به 
عمل آورد تا تصویب ساختار جدید، ساختار مورد 

عمل معتبر می باشد.

دبیرکل جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی: 

عضویت احمدی نژاد تعلیق شده و 
ارتباطی هم با او نداریم

دبیرکل جمعیت ایثارگران گف��ت: بعد از آن که 
محم��ود احمدی نژاد مس��ئولیت اجرایی گرفتند، 
با زاویه گرفتن با سیاس��ت ها و مرامنامه جمعیت، 
ابتدا از هیأت موسس��ین تعلیق و بعد از آن عضویت 
ایشان لغو شد و امروز با ایش��ان هیچ گونه رابطه ای 
نداریم. به گزارش ایلنا، حس��ین فدایی روز گذشته 
در نشست خبری جمعیت ایثارگران انقلاب اسلامی 
با بیان ای��ن موضوع گفت: آق��ای احمدی نژاد جزو 
هیأت موسس��ین ایثارگران انقلاب اسلامی بودند، 
امروز چه رابطه ای بین جمعیت و ایشان وجود دارد 
گفت: هیأت موسس��ین جمعیت انقلاب اسلامی 
مراحل مختلفی را طی کرده اس��ت. در هیأت اولیه 
آقای احمدی نژاد حضور نداشتند اما با فوت مرحوم 
ابوترابی و چند نفر دیگر از هیأت موس��س براساس 

اساسنامه آقای احمدی نژاد جزو موسسین شدند.
او همچنین در پاس��خ به این سوال که اگر ایشان 
در انتخابات شرکت کند، موضع جمعیت چه خواهد 
بود، گفته است: هر موضوعی را در زمان خودش باید 
ارزیابی کنی��م. ممکن اس��ت در آن زمان فردی که 
کمترین ض��رر را دارد انتخاب کنیم و مورد حمایت 
قرار بگیرد ولی ام��روز قضاوت درب��اره این موضوع 

مشکل است. 

آیت الله مصباح یزدی: 

 حکم حکومتی
 مانع اعدام سران فتنه شد

»اگر حک��م حکومتی نبود طبق ش��رع و مطابق 
قوانینی که داریم حکم س��ران فتنه اع��دام بود اما 
حکم و نظر ولی فقی��ه اینها را از اع��دام نجات داد.« 
آیت الله مصباح ی��زدی در گفت وگو ب��ا هفته نامه 9 
دی همچنین درباره موس��وی و کروبی گفته است: 
چه کس��ی اینها را از اعدام نج��ات داد؟ اگر حکم و 
نظر ولی فقیه نبود، اینها باید اعدام می ش��دند. برای 
توبه هم شرایط به حکم حکومتی بستگی دارد. آن 
مصلحتی که ایجاب می کند ت��ا از حکم اولیه اعدام 
صرف نظر ش��ود، مصلحت جامعه اسلامی است که 
ولی فقیه تشخیص می دهد. هرچه تشخیص دهد 
نظر او معتبر اس��ت. اگر مصلحت نب��ود طبق روال 
عادی اینها باید دادگاهی می ش��دند و بدون ش��ک 
محکوم به اعدام بودند. حتی نه یک بار اعدام بلکه به 

دلایل مختلف باید اعدام شوند.
عض��و جامعه مدرس��ین ح��وزه علمی��ه قم در 
پاسخ به این س��وال که برخی در محافل و مجالسی 
گفته اند حتی در برخی بولتن ها نوشته اند که مقام 
معظم رهبری به آیت الله مصباح به خاطر رفتارهای 
سیاسی ش��ان تذکر داده اند و از این اقدامات ش��ما 
راضی نیستند. آیا چنین چیزی واقعیت دارد؟ گفته 
اس��ت: چنین مطلبی واقعیت ندارد، بلکه برخلاف 
این، در مواردی تأییدهایی هم وجود داش��ته - که 
نمی خواهم بیان کنم – البته همه اینها نشانه لطف 

ایشان است.

مشاور فرمانده کل سپاه: 

آسیب مفاسد اقتصادی برای کشور 
زیانبارتر از حوادث 88 است

مشاور فرمانده کل سپاه پاسداران انقلاب اسلامی 
گفت: اکنون آسیب مفاس��د اقتصادی برای کشور 

زیانبارتر از فتنه  سال 88 است.
به گزارش ایرنا س��ردار »خس��رو ع��روج« گفت: 
عده ای راحت می آیند در نظام اس��لامی مسئولیت 
می گیرند و موقعیت به دست می آوردند و پول مردم 
را می برند و ف��رار می کنند. وی با تأکی��د بر این که 
رهبری دس��تور صریح برخورد جدی با مفس��دان 
اقتصادی را داده اند، اظهار داش��ت: مسئولان کشور 
دس��ت باز دارند و باید قاطعانه با مفسدان اقتصادی 
برخورد کنند. وی تصریح کرد: مس��ئولان کش��ور 
مفسدان اقتصادی را تعقیب کنند و نگذارند این گونه 

افراد در هیچ گوشه دنیا آرامش داشته باشند.

مع��اون اول رئیس جمهوری در دوازدهمی��ن کنفرانس بین المللی 
مدیریت که در مرکز همایش های بین المللی رازی برگزار شد با اشاره به 
مسأله کاهش قیمت نفت اظهار کرد: در دهه 80 با وفور درآمدهای نفتی 
مواجه بودیم و در زمان دولت آقای خاتمی و برنامه س��وم برای ذخیره 
مازاد درآمد نفت، صندوق ذخیره را ایجاد کردیم. اما متاسفانه با توجه 
به اتفاقات رخ داده در سال های اخیر امروز جزو محدودترین کشورهایی 
هستیم که در مقطع فعلی کاهش بهای نفت برای ما مشکل ساز خواهد 
بود، چون حس��اب ذخیره ارزی با درآمد صرف کنار گذاش��ته ش��د و 
 درحال حاضر صندوق توسعه ملی ایجاد شده است که موجودی آن هم

 محدود است. 
به گزارش ایسنا، جهانگیری تأکید کرد: اگر در زمانی که درآمدهای 
 نفتی بالایی داش��تیم مدیریت خوب اتفاق می افتاد امروز با مش��کل

 روبه رو نبودیم. 
معاون اول رئیس جمهوری با بی��ان این که اقتصاد م��ا در دهه 80، 
850 میلیارد دلار درآمد نفتی داشته است که می توانست از این طریق 
پایه گذار اقتصاد پایدار باشد خاطرنشان کرد: متأس��فانه از این درآمد 
720 میلیارد دلار واردات انجام شد و 80 میلیارد دلار خروج سرمایه از 
کشور اتفاق افتاد و شاهدیم که میزان شاغلان ابتدا و انتهای دهه هشتم 

در کشورمان تغییر چندانی نکرده است. 
وی با بیان این که قیم��ت نفت در حوزه درآمد ریال��ی و ارزی دولت 

تاثیرگذار است، افزود: دولت برای جلوگیری از شوک بهای نفت سهم 
صندوق توسعه ملی را به 20 درصد تقلیل داد و از این طریق 4 میلیارد 

دلار ارز به اقتصاد کشور وارد شد تا جلوی شوک گرفته شود. 
وی افزود: تصمیم های دیگر دولت در مقابله با کاهش قیمت نفت این 
بود که به هیچ وجه برای تأمین بودجه به بانک مرکزی مراجعه نکنند 
همچنین در هزینه ها صرفه جویی داشته و افزایش کارایی هزینه ها را 
موردتوجه قرار دهد و در این رابطه تجربه موفق ما در سال 92 در حوزه 

استفاده از ظرفیت مدارس غیرانتفاعی قابل توجه است. 
جهانگیری با اشاره به این که دولت تلاش کرده است روند رو به رشد 
بودجه های عمرانی را مدنظر ق��رار دهد تصریح کرد: بخش عمرانی در 
خروج از رکود بسیار کارساز اس��ت و ما طرح های عمرانی را به صورت 
جدی اولویت بندی کرده ایم و بازدهی سرمایه گذاری طرح های دولتی را 

نیز باید به حداکثر برسانیم. 
معاون اول رئیس جمهوری با اش��اره به تصمیم دولت برای واگذاری 
طرح های نیمه تمام به بخش خصوصی خاطرنشان کرد: همچنین دولت 
تصمیم به بهره مندی از فاینانس خارجی دارد و همچنین 100 میلیارد 
دلار برای طرح هایی که صرفه جویی ان��رژی در آنها مدنظر قرار گرفته 

است در بودجه سال درنظر گرفته است. 
جهانگیری همچنین به تصمیم دولت برای توسعه صادرات غیرنفتی 
اشاره کرد و همچنین نقش بنگاه های بزرگ در فرآیند خروج از رکود را 

بسیار کارساز دانست و افزود: از نقاط ضعف عمده اقتصادی ما این است 
که ارتباط محکم بین بنگاه های متوسط، کوچک و بزرگ کشور وجود 
ندارد و انتظار داریم در شرایط فعلی بنگاه های بزرگ به کمک بنگاه های 

کوچک بیایند و نیازهای خود را از داخل کشور تأمین کنند. 
وی با بیان این ک��ه جامعه ما میراث��ی از تجربه های تل��خ در اتلاف 
منابع دارد و نمی تواند با انگاره های قدیم مدیری��ت را پیش برد، افزود: 
در مدیریت فقط به مدیریت آتش نشانی نیازمند نیستیم بلکه نیازمند 
 مدیریت های معماری هس��تیم که فکر کرده،  طراحی کنند و راهکار

 پیدا کنند. 
او با اشاره به مش��کلات پیش روی دولت یازدهم در زمان آغاز به کار 
اظهار کرد: تحلیل دولت از ابتدا این بود که مش��کلات اقتصادی کشور 
دو ریشه متفاوت دارند. یکی مربوط به تحریم ها بود و دیگری مربوط به 

کیفیت و نوع سیاست های اقتصادی به کار گرفته شده. 
جهانگیری با اشاره به این که با برنامه ریزی دقیق و تعیین تیم باتجربه 
مذاکرات را در حوزه تحریم ها دنبال کردیم گفت: موفق شدیم با تأسیس 
حقوق هسته ای ملت ایران روند تحریم ها را متوقف کنیم. درحالی که 
تا قبل از دولت یازدهم هر 3 ماه تحریم های جدیدی علیه کش��ورمان 
وضع می شد. وی همچنین به شکایت عده ای مبنی بر پرداخت یارانه 
 به افراد ثروتمند اش��اره کرد و گفت: حذف افراد بدون محاس��به دقیق

 مشکل ساز است. 

معاون اول رئیس جمهوري: 

زمانی که درآمد نفتی بالا بود مدیریت می کردیم امروز مشکل نداشتیم

سخنگوی دولت: 

اتهام زنندگان از دولت و ملت عذرخواهی کنند

باشگاه دموکراسیسیاست مجازی

1- ص��ادق زیباکلام دومین نامه اش را به حس��ین 
ش��ریعتمداری نوشته اس��ت. در بخش��ی از این نامه 
طولانی که در خبرآنلاین منتشر شده، زیباکلام خطاب 
به شریعتمداری نوشته است: »این که امروز بعد از یک 
دهه دیگران جرأت پیدا کرده اند و دارند می گویند   اي 
مردم خیلی هم داستان هسته ای آن گونه که گفته شده 
نیس��ت، اتفاقا نه مدیون دولت تدبیر و امید است، نه 
مدیون تدوین »منشور حقوق شهروندی« و نه مدیون 
هیچ یک از این دست تلاش ها. این تحول مبارک و این 
نقطه عطف تاریخی اتفاقا مدیون و مرهون همفکران 
شماست. مدیون »دلواپس ها«ست که به مخالفت با 
توافق ژنو در س��ال گذشته برخاستند. آنها در عجله و 
شتاب شان در مخالفت با توافق ژنو و مخالفت با روند 
مذاکرات هسته ای توسط دولت آقای روحانی فراموش 
کردند که ش��اخه اي را دارند می برند که خود بر روی 
آن نشسته اند. آنان برای نخس��تین بار سیاست های 
هسته ای کشور را به زیر سوال بردند؛ امری که تا قبل از 

آن سابقه نداشت. .«

2- سایت دولت بهار متعلق به محمود احمدی نژاد، 
روز گذش��ته مطلب ویژه خود را به مصاحبه  علی اکبر 
جوانفکر مشاور رسانه ای رئیس دولت سابق با نامه نیوز 
اختصاص داده اس��ت. در بخشی از این مطلب به نقل 
از جوانفکر آمده اس��ت: »در دولت آقای احمدی نژاد، 
شاهد یک فضای باز سیاسی و رسانه ای در کشور بودیم 
و رسانه ها با آزادی کامل تندترین توهین ها و تخریب ها 
را به اسم انتقاد علیه دولت و شخص رئیس جمهوری 
انجام می دادند.« گفتنی اس��ت هفته نامه »شهروند 
امروز«  س��ال 87 توقیف ش��ده بود. همچنین انتشار 
مقاله ای از رس��ول منتجب نیا قائم مقام حزب اعتماد 
ملی در انتقاد از »محمود احمدی نژاد« روزنامه اعتماد 
ملی را تا آستانه توقیف پیش برد.  سال 91 هم، روزنامه 
مغرب با انتش��ار کاریکات��وری در صفح��ه اول خود 
که چهره محم��ود احمدی ن��ژاد را در صحن مجلس 
نش��ان می داد  منجر به ش��کایت وزارت ارشاد دولت 
احمدی نژاد از روزنامه مغرب و درنهایت توقف انتشار 

آن شد.

ش�هروند| حس��ن روحانی در زم��ان انتخابات 
ریاست جمهوری یازدهم و حتی بعد از روی کار آمدن، 
اجرای فصل سوم قانون اساسی را یکی از اولویت های 
خود اعلام کرد.مع��اون حقوقی رئیس جمهوری روز 
گذشته گفت: منشور حقوق ش��هروندی با فراخوان 
نظرات صاحبنظران و دانشگاهیان، ویرایش و نسخه 
اصلاحی آن به رئیس جمهوری تقدیم ش��ده است 
تا نحوه تصوی��ب، نوع ادبی��ات و گفتمان پردازی آن 
مش��خص ش��ود.به گزارش ایرنا »اله��ام امین زاده« 
روز شنبه در نشس��ت تخصصی »حقوق شهروندی 
با تأکید بر حریم خصوصی از منظ��ر فقه و حقوق« 
در دانش��گاه ش��یراز افزود: در پی فراخ��وان دیدگاه 
صاحبنظران درباره منشور حقوق شهروندی بین یک 
تا 2 هزار ایمیل )پست الکترونیک( که بیانگر نظرات 
مردم درباره این منشور است، دریافت شد و استادان 
دانشگاه نیز 200 مقاله علمی تحقیقاتی در این باره 
نگاش��ته اند. معاون حقوقی رئیس جمهوری گفت: 

با بهره گیری از این نظ��رات و دیدگاه ها و همچنین 
بررس��ی این س��ند در حضور وکلا، دانش��گاهیان و 
حقوقدانان در دانشگاه های اس��تان های مختلف از 
جمله خوزس��تان، سیستان وبلوچستان، هرمزگان، 
ایلام و چهارمحال وبختیاری همزمان با س��فرهای 
رئیس جمهوری به این استان ها، ایرادهای پیش نویس 
منشور حقوق شهروندی شناس��ایی و برطرف شد. 
امین زاده با اش��اره به تعهد رئیس جمهوری در عمل 
به وعده خویش در زمینه پیگی��ری موضوع حقوق 
ش��هروندی در مقطع انتخابات بیان ک��رد: هدف از 
پیگیری و تدوین س��ند منش��ور حقوق شهروندی، 
فراهم آوردن ش��رایط شایس��ته ای برای خدمت به 
مردم اس��ت. معاون حقوقی رئیس جمهوری اظهار 
کرد: منشور حقوق شهروندی حریم هایی مانند حریم 
جس��مانی، داده های ش��خصی و... برای هر شهروند 
جامعه در نظر گرفته و ذیل هر حق شهروندی، قوانین 

مربوط به آن زیرنویس شده است. 

آماده شدن نسخه اصلی منشور حقوق شهروندینامه نگاری به سبک زیباکلام تا فضای باز رسانه ای
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